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SVEDO^ANSTVO ZOLTANA BIROA DATO 14.04.1997 U BEOGRADU


Zoltan Biro, pravnik iz Vojvodine, koji je pre`iveo period Holokosta, bio je u madjarskim radnim bataljonima, radio je u Madjarskoj, Vojvodini i na kraju u Borskom rudniku u Srbiji i odatle je pobegao u jesen 1944. i oti{ao u Partizane. Kao omladinac na Pravnom fakultetu bio je istaknuti levi~ar, posle rata bio je istaknuti pravnik, sudija Vrhovnog suda Srbije i Vrhovnog suda Jugoslavije. Mi }emo sada ~uti, on }e nam ispri~ati sav taj svoj `ivot i period holokosta. 


Ovaj intervju vodi Ja{a Almuli, novinar iz Beograda.


Ja se zovem Zoltan Biro, ina~e sam sudija Vrhovnog privrednog suda Jugoslavije u penziji. Ve} vi{e od 20 godina. Imam 85. godina.


Gde si rodjen?


- Rodjen sam u Budimpe{ti. Medjutim, to ni{ta ne kazuje, po{to je moj otac bio u to vreme sa slu`bom u Slavoniji u Slavonskoj Brodu, a po{to tamo verovatno nije bila obezbedjena adekvatna medicinska nega, majka mi je oti{la da porodi kod svoje moje babe u Budimpe{tu i tako sam ja rodjen u Budimpe{ti iako tamo nisma nikada `iveo. Ja poti~em iz madjarske jevrejske porodice, deda mi je bio u~itelj, a otac mi je bio ma{inski in`enjer zaposlen kod `eljeznice gde je vr{io razne funkcije, bio je {ef lo`ionice za vreme Prvog svetskog rata u Vinkovcima, kasnije je bio {ef lo`ionice i radionice u Mostaru i bio je {ef odseka za vu~u u suboti~koj `eljezni~koj direkciji. Tolko imam da ka`em o svojim roditeljima. 


Gde si proveo detinjstvo?


- Detinjstvo sam proveo do svoje {este godine u Vinkovcima gde mi je otac bio sa slu`bom, a posle toga osnovnu {kolu i ~etiri razred gimnazije svr{io sam u Subotici. Posle toga je otac preme{ten u Mostar i vi{ih razreda gimnazije i maturirao sam u Mostaru. Deda mi se zvao Jo`ef Biro, {to zna~i da verovatno poti~emo iz ^e{ke, a kao student otac mi je promenio ime madjarizirao ime i uzeo je ime Biro {to zna~i sudija i tad bi diplomu dobio na madjarsko ime. Posle sam na nazvan Biro. 


Da li ste bili asimilovana porodica?


- Jeste, bili smo asimilovana porodica, deda mi je bio veliki Madjar a ne smao veliki Madjar nego je bio legitimista smatrao je da su Hasburgi nezakonito li{eni prestola. A otac nasuprot nije bio, kolko ga ja pamtim nije bio nacionalista jer se osamnaeste godine kad se morao opredeliti da li }e ostati u Jugoslaviji ili }e da predje u Madjarsku, on se opredelo za Jugoslaviju. Mislim da su njegovi motivi bili uglavnom jevrejski jer u to vreme su ve} u Madjarskoj od strane kontrarevolucionara Jevreji proganjani i na univerzitetu {ta vi{e uveden je takozvani numerus klauzus {to zna~i prakti~no da Jevreji nisu bili primljeni na univerzitetu u Madjarskoj. µto se ti~e omladinskih organizacija bio sam u Mostaru, u~estvovao sam na logorovanjima ve}inom na moru ili u Bosni u {umskim predelima. Tu sam isto ovde na kraju imao vode}u ulogu i tako mnogi me Mostarci i sada u Beogradu prepoznaju po tome. Prve godine studija i{ao sam u Zagreb. Tamo sam polo`io prvi dr`avni ispit. Stanovao sam sa ~uvenim svetskim putnikom Tiborom Seteljom, zajedno smo stanovali godinu dana, selili se nekoliko puta i tako. To su mi bili najsretniji dani po{to sam se oslobodio roditeljske discipline. Medjutim, u medjuvremenu mi je otac bio preme{ten u Beogradu u Generalnoj direkciji `eljeznica, i onda sam u drugu godinu pre{ao u Beograd. No, nisu mi priznali ispite iz prve godine od pet predmeta samo dva predmeta tako da su me i uslovno primili u drugu godinu i do februara do polo`im ostala tri predmeta {to sam imao.


Kad si pre{ao na Pravni fakultet u Beogradu?


Godine 1930. 


Kakva je tada bila politi~ka atmosfera u gradu Beogradu?


- S po~etka ja sam u napredni levi~arski studentski pokret do{ao preko Brane Jevremovi}a, koji je bio kasnije savezni javni tu`ilac, koga sam poznavao i on me je uveo u levi~arsku organizaciju, tako da sam postao ~lan SKOJ-a 1932. godine {to je jo{ {tampano u spomenici koja je izdata povodom izlo`be naprednih studenata u Palati ili u Konaku kneginje Ljubice. 


Kad ka`e{ SKOJ, jel to Savez komunista Jugoslavije. Je li to bila legalna ili ilegalna organizacija?


- To je bila strogo ilegalna organizacija, ~lanstvo je bilo inkriminisano zakonom pod za{titom dr`ave i sudilo se pred specijalnim sudom, sudom za za{titu dr`ave koje je za celu Jugoslaviju postojao u Beogradu. 


Ti si bio u jednoj tajnoj }eliji?


- Jeste. Od Jevreja je bio Enrih Ko{, knji`evnik, a bio je Sergej Dimitrijevi}, jedan nau~ni radnik koji je u Srbiji poznat Leskov~anin pa jo{ dvojica Sand`aklije.


Ko je to bio?


- Bio je Vojin Kurtovi} i drugoga se ne se}am kako se zvao. 


Jel bila to jedina }eliji?


- Ne, na svakoj godini bila je jedna }elija i sekretari }elija su sa~injavali takozvani FV - fakultetsko ve}e, svaki fakultet je dao jednoga ~lana u UV - univerzitetsko ve}e SKOJ-a. Ja neznam da li je to ve}e bilo povezano sa partijom po{to je to sve do sada nera{~i{}eno pa se samozvana organizacija. 


µta ste, ~ime ste se bavili?


- Pa, uglavnom na sastancima smo preradjivali marksisti~ku literaturu i bavili smo se nacionalnim pitanjem, selja~kim pitanjem i tako sli~no. A organizovali smo {ire grupe u Narodnom univerzitetu antifa{isti~ke, po{to je u to vreme Hitler bio u usponu tako da smo uskoro bar na Pravnom fakultetu, po{to su bili izbori za pravedni~ko dru{tvo gde je bio na{ sekretar Vojin Kurtovi} izabran za predsednika dobili ogromnu ve}inu 80 odsto glasova.


U Beogradu su vas vodili mladi komunisti?


- Zapravo, u {irem smislu jer5 bilo je tu i koji nisu bili komunisti samo antifa{isti.


Jeste se zalagali za neke studentske interese?



- Pa jesmo za neznam, hteli su da uvedu {kolarinu, pa smo bili protiv {kolarine, onda praksa, pa u to vreme nije postojala nijedna menza ni studentski restoran. Moram da ka`em da je medju skojevcima, istina ne u mojoj grupi bilo dosta Muslimana koji su bili u Gajretovom konviktu u Dalmatinskoj ulici i otuda poti~u Hasan Brki}, Osman Karabegovi} i mnogi. 


Da li si bio hap{en u to vreme?


- Jesam, bio sam hap{en, po{to sam u~estvovao prilikom sudjenja Dimitrova i organizovali smo jedan napad na nema~ko poslanstvo, razbili smo prozore, `aluzine i tako smo se razbe`ali, medjutim, jednoga u~esnika o kome je "Politika" ovih dana mnogo pisala Paper Nostera su `andari stigli i na kraju je to do{lo i do mene i bilo nas je i uhap{eno sedam-osam od kojih su svi bili narodni heroji itd. samo sam ja  postao kasnije ~etkarski radnik. 


Koliko si odle`ao u Glavnja~i?


- U Glavnja~i smo bili jedno petnaest dana, u politi~koj policiji koja je bila na Obilichevom vencu. I onda su nas osudili na mesec dana zatvora i na trajno proterivanje iz Beograda, nego su odredili Mostar kao prinudni boravak i dok su nas prebacili u Glavnja~u. Ta Glavnja~a je bila stra{an zatvor. U podrumu dole bez prozora, bez ventilacije za vreme racije u sobe za 10 ljudi natrpali 50 ljudi koji su pu{ili neprekidno tako da je ~ovek tamo bio trajno zatvoren, verovatno da bi to imalo uticaj po zdravlje.


Kad si oti{ao u Mostar?


- Ne, nismo oti{li po{to se javno mnjenje beogradsko uzbudilo da studentima spre~avaju da nastave studije i i{li su kod predsednika vlade, kod ministra unutra{njih poslova, rektor univerziteta pa rektor iako je njegova `ena poslala nama tortu, bili smo u zaraznoj bolnici, po{to je jedan kod nas dobio {arlah pa smo tada bili nedelju dana u karantinu, sada{nja Infektivna klinika. 


I {ta je ta odluka politi~ka bila poni{tena?


- Poni{tena, tako da smo odle`ali 30 dana, onda nas prebacili u takozvanu {utsobu. Ta soba zna~i proterivanje. Najpre za ^a~ak, onda za ^a~ak je trebalo da se skupi grupa za U`ice od U`ica za Sarajevo i za Mostar, tako da sam tri dana vi{e odle`ao dok se to pitanje proterivanja nije poni{tilo. Posle tri dana do{ao je policijski pisar i jedan mi ka`e, ajde Zotane uzmi stvari i izadji. Ja sam uzeo ali nisam znao {ta }e da rade samnom i odveli me do kancelarijskih prostorija i ka`u sa~ekaj me tu. Tuda sam seo na zemlju i ~ekao jedno pola sata. Do{ao je pisar i rekao Zotane, mar{ ku}i. Ja nisam mnogo ~ekao nego uzeo taksi i oti{ao ku}i.


Kad si zavr{io studije prava u Beogradu?


- 34. godine, na vreme, iako sam bio zaposlen tri godine kod doktora Adolfa Vajsmana. 


µta si radio posle diplomiranja?


- Posle diplomiranja sam oti{ao, nisam mogao da dobijem name{tenje a jo{ moram da ka`em da sam jo{ dva puta bio po pet dana preventivno zatvoren, hap{en. Posle diplomiranja sam oti{ao na besplatni sta` u Sreski sud za grad Beograd gde sam devet meseci radio po{to je to bio uslov za polaganje godinu dana sudskog sta`a za advokatski ispit s tim da je pripravni~ki sta` tada trajao pet godina. 


µta bi jo{ mogao da ka`e{ u predratnom periodu gde si slu`io i gde si nastavio da slu`i{?


- Jesam. Za vreme dok sam bio u Sreskom sudu bio sam kotiran za ~lana odbora crvene pomo}i u Beogradu za grad Beograd, crvena pomo} je bila {to su skupljali prilog od komunista i od ostalih gradjana i s tim su politi~ke osudjenike pomagali, kupovali smo im topao ve{, jiger ko{ulje i hranu kolko su dozvoljavali slanje paketa kojima nije porodica slala.


Ko je jo{ bio ~lan crvene pomo}i za Beograd?


- Bila je Vojka Demajo, pokojna, Jevrejka i bila je jedna razvedena `ena mlada.


Ko je jo{ bio?


- Pa, neznam, ne se}am se.


Dokle si bio u toj crvenoj pomo}i?


- Uvek smo imali sastanke u odredjenim satima i minutima u Ulici Toma`a Turi`a. Tamo smo morali ta~no na sekund da dodjemo i da se sastanemo. Za to vreme je promenila ime "crvena pomo}" na "narodnu pomo}". Posle toga, posle sta`a po{to su mi ponudili da idem u Od`ake to je jedno veliko seosko mesto u Ba~koj da idem za pripravnika kod jednog advokata. Ja sam to prihvatio. To je bilo ~isto nema~ko mesto gde je Srbin bio samo sreski na~elnik i tako razni funkcioneri, tako da sam se sa njima dru`io uglednom tako da tamo nikakvih veza sa komunistima nisam imao. Uzgred budi re~eno, uspeo sam preko sreskog na~elnika da dobijem paso{ za svetsku izlo`bu u Parizu {to u Beogradu nikada ne bi dobio. 


Da li 1936. godine?


- Da. 1936. godine, to se sla`e.


Kolko si bio u Od`acima?


- Godinu dana.


Posle toga?


- Posle toga sam dobio od Bose Cveti}a sestra na{la mi je jedno mesto kod nekog advokata Kre~kovi}a kod njega sam radio jedno vreme pa kod nekog Radivojevi}a, kod raznih advokata.


U Beogradu?


- Da. u Beogradu sam radio. A nikada vi{e od hiljadu dinara nisam uspeo da dobijem platu. U to vreme je bila vi{e nego ni{ta. Nedovoljna. Tako da me otac izdr`avao, te{ko je bilo. 


Jesi li bio aktivan u udru`enju advokata?


- Pa u to vreme jesam, u udru`enju advokatskih pripravnika. Tu su bili glavni pokreta~i Mukmanovi} Tempo, pa Djuro Strugar, pa Mirko Åukovi} i tako mene su odmah anga`ovali i tu sam bio aktivan svake nedelje smo imali sastanke i dr`ali smo stru~na predavanja. Ja sam se tu prili~no istakao kao dobar pravnik. U Od`acima sam se jako dobro usavr{io u svim granama, pravno sem krivi~nog sa kojim se moj princip nije bavio i tako dr`ao sam predavanja recimo o poreskom zakonodavstvu, recimo to {to nije bilo poznato i tako.


Zna~i, udru`enje advokatskih pripravnika vodili su docenti..... ?


- Jeste. I na izborima je lista levi~ara ...... narodnog fronta pobedila.


Ko je bio predsednik udru`enja advokatskih ustanova?


- Ne znam, ne mogu da se setim, mislim jedan Crnogorac.


Gde te je zatekao rat?


- Rat me je zatekao u prvom redu 40. godine bio sam kao potporu~nik u Prokuplju, ~etiri meseci mobilisan. ^im su me pustili ku}i odmah sam dobio drugi poziv za Pe} i tu sam bio mobilisan 41. godine ve} i tamo me je zatekao rat. Najpre smo preko ^akora be`ali od Nemaca ali kad smo do{li tako Vesna Murina sa druge strane sa crnogorske strane ^akora, onda smo videli da dolaze Nemci sa druge strane, i onda smo se vratili u Pe}. I tamo su nas zarobili Nemci i zatvorili, zapravo internirali u kasarni. Mene su poznavali u to vreme u Pe}i, bilo je dosta Crnogoraca i studenata sa fakulteta koji su me poznavali koji su i poru~ili da ne budem lud pa da idem u zarobljeni{tvo. I oni su me stvarno izvukli. Jedna devojka po{to su Nemci dozvoljavali da se pomija iznosi do{la sa dve kante u kasarnu po pomije tobo`e u civilnom odelu i tu sam se ja presvukao i uzeo jednu kantu i lepo i{etao i iza{ao napolje. Tu sam nekoliko dana bio po ku}ama u Pe}i gde su me Crnogorci sklonili i na kraju kad su nabavili neki ausvajs za Beograd. I tu sam ja krenuo pe{ke, autobusom, vozom na svaki mogu}i na~in do{ao sam do ^a~ka, tamo sam nai{ao na kasnije profesora Pravnog fakulteta moga dobrog prijatelja Stoj~evi}a, kod njega sam bio pet-{est dana i onda sam u Beograd, medjutim, roditelje koji su `iveli od tridesete godine u Beogradu nisam vi{e zatekao po{to su za vreme bombardovanja oti{li za Suboticu. I onda po{to ba{ u to vreme video sam te plakate da se Jevreji javljaju na Ta{majdanu, registruju ko ne}e da se javi bi}e streljan. Ja se nisam javio po{to sam se bojao da }u upravo biti streljan ako se javim i pomo}u Rade Ku{ica koji je nabavio jedan au{vic za Suboticu po{ao sam za Suboticu. Pokupio sam stvari u svom stanu i stvari moga ujaka i tako sam do{ao iz Zemuna vozom do Petrovaradina. Tu su bili mostovi poru{eni i trebalo je skelama da predjemo u madjarsku okupacionu zonu. Medjutim, na skelama je do{la madjarska policija i ka`e nije vizirana od madjarskog vojnog izaslanstva. Ja ka`em nisam znao da to nije trebalo. Pa ka`e, dajte kr{tenicu. U onom bombardovanju propala mi je kr{tenica. Onda, ka`e, mi vas vra}amo, vi ste Jevrejin u NDH, {to mi se nije dopalo, i metnuli nas u jednu grupu. Medjutim, na moju sre}u vratio se neki Madjar koga su valjda pustili iz zarobljeni{tva kao Madjara i ovaj policajac je bio iz Novog Sada, po~eli da se ljube i da se obraduju i ja za to vreme {mugnem i predjen u onu drugu grupu u kojoj su bili legitimisani i izadjem. I tu sam video da medju Madjarima ima po{tenih ljudi jer sam imao jedno ~etiri kufera, zajedno u vozu sam se upoznao sa jednim zanatlijom tesarom iz Kanji`e, Madjarom. I kad sam pobegao u Novom Sadu, kad je skela, ja sam prvi isko~io i prvi be`ao, da se ~ovek ne seti ili da me ne prepozna. I tek onda uve~e sam do{ao na `elezni~ku stanicu po{to su vozovi oti{li za Suboticu. I tamo nadjem ovog tesara, ka`e gospodin Biro dovukao sam vam kufere i dao je kufere iako je znao da sam ja Jevrejin. 


I tako si ti oti{ao za Suboticu?


- Da. U Suboticu. I nudio sam tamo novaca, po{to sam sad nai{ao na roditelje i ujaka koji je kasnije poginuo u Krajini tako hteo sam da platim, a ovaj nije hteo ni{ta da uzme. 


Mo`e{ li sad da opi{e{ po~etak kako si do`iveo madjarsku okupaciju?


- Tu su mi roditelji pri~ali da su Madjari u stvari u{li tamo bez ikakvog otpora, po{to su bili napijani rumom i rakijom, po{to su o~ekivali da }e granica da se brani onda bili su tako postavili su na trg jedan top, recimo ako neko ka`e u ovoj ku}i ima ~etnika onda uperili top, uperili i pobili ok 400 ljudi, medju njima i dosta Madjara. Kad su topom gadjali oni nisu gledali da li gadjaju Srbe, Jevreje ili Bunjevce tako da su tu nastradali ljudi svih mogu}ih narodnosti. Roditelje su do~ekali u Subotici majka je u stvari pokojnog profesora Volfa, psihijatra Nikole Volfa koji je stanovao za vreme dok sam ja bio u Prokuplju. I on ih je smestio u jedan stan koji su Srbi napustili koji su be`ali za Srbiju i tamo sam se i ja smestio i jedno vreme sam tamo, samo uve~e je bilo zamra~enje, samo uve~e iza{ao da se {etam a preko dana ~u~ao u stanu. U Subotici su Jevreji madjarsku okupaciju vi{e su smatrali kao prijatelji jevrejskog. Naime, Madjari kad su u{li u Suboticu, odmah su recimo, primera radi svim advokatima oduzeli pravo da rade, sem jedno trojice koji su bili odlikovani ili isticani u Prvom svetskom ratu a li{ili su svih javnih funkcija u svim preduze}ima metnuli su komesare, li{ili su vlasnike prava upravljanja i tako da su Jevreji bili jako zapla{eni i uglavnom su }utali. U Subotici je bila velika jevrejska op{tina preko pet hiljada du{a. Bile su dve op{tine neolo{ka i ortodoksna. 


µta je bila neolo{ka?


- Neolo{ka to odgovara ameri~kim tim ortodoksnim da primaju orgulju u sinagozi i kako bi rekao oltar, nije oltar nego desertora, to su napredni ortodoksni, kod ortodoksa je u sredini sinagoge. Ljudi sede okolo.


Sli~no je.


- Oni su bili mnogo pobo`niji.


Ko je bio pobo`niji?


- Pa ortodoksni. Bio je manji broj. Bilo je oko 1.200.


Da li su Madjari ne{to intervenisali u tim jevrejskim op{tinama?


- Nisu. Mada jevrejska omladina uglavnom priklju~ila se otpora pa rabinerovog jednog sina su obesili.


Za{to?


- U~estvovao je u paljenju p{enica.


µta je bio, zna~i, u narodnooslobodila~kom pokretu. Jel je bio u SKOJ-u?


- To ne verujem da je bio u SKOJ-u.


Kako se zvao taj mladi sin?


- Ger{an je bilo prezime, a ime neznam. Ima tamo grob u suboti~kom groblju.


Kako tuma~i{ da je ....................


- Mislim sedam ili neznam kolko omladinaca obe{eno je Jevreja koji su se aktivno borili.


Kako tuma~i{ to u~e{}e Jevreja, da li su oni bili levi~ari pre rata?


- Pa, bili su, nisu bili komunisti ali su bili levi~arsko obrazovanje bili su u organizaciji Hat{umer Hatcaj koje je imalo jedno levi~arsko obele`je na primer oni su osniva~i Tibuca u Izraelu.


Zna~i levicionisti?


- Levicionisti. I oni su pri{li, zapravo nisu oni formalno pri{li ali su u~estvovali u akcijama protiv koji su Madjari odmah provalili. Jer, Madjari su doveli za {efa komisije jednoga Srbina Kova~evi}a za koga sam ~itao kada sam u Sarajevskom atentatu ~itao jednu knjigu da je bio islednik principov, bio je stari madjarski policajac i on je bio u penziji, oni ga doveli i on je u ono vreme od 27. marta do 6. aprila su u policiji u sudu neki Crnogorci koji su tamo slu`ili uni{tili komunisti~ku kartu. I Kova~evi} nije bio lenj nego je do{ao u Beograd i tu u arhivi u Sudu za za{titu dr`ave gde su postojali duplikati, originali tih isprava tu je on ispisao imena komunista u Subotici tako da je hapsio neke ljudi koji su bili recimo 22. ili 21. godine komunisti a sada vi{e nikakve veze nisu imali sa komunistima.


Koje su jo{ antijevrejske mere bile u preduze}ima, zabrana da se slbodnm profesijama bave svojim zanimanjima, no{enje zvezde, oduzimanja stanova?


- Ne, ne. Toga nije bilo. Moglo je da se `ivi. Oni koji su imali mogli su da `ive. Nije bilo nekih mera zabrane, getoi i tako.


Zanatlije i trgovci da li su mogli da rade?


- Zanatlije su mogle da rade. Trgovci su mogli, ali ve}im radnjama su oduzimali, stavljali su komesara nije to bilo formalno oduzimanje, ali fakti~ki jeste.


Ti {ta si radio tad?


- Nekoliko meseci radio sam kod jednog advokata kome je data licencija kao borcu iz prvog svetskog rata medjutim, kad je vojna uprava ukinuta onda su i njemu oduzeli licencu i onda nisam mogao vi{e da radim i onda mi je ujak koji je bio trgovac sa sirovinama ~etkarskim, konjskom dlakom itd. imao je poznanstvo kod ~etkara kod nekog ^ede ~etkara na{ao mi je mesto i kod njega sam osam meseci radio kao radnik, kao po~etnik.


Da li si pravio ~etke?


- Pa, pravio sam. Po{to se to radilo uglavnom re`ijske poslove, prao sam dlaku koja nije bila sasvim ~ista, kravlji rep. Osam meseci sam radio. Medjutim, treba priznati to je bilo u biv{oj Godonovoj fabrici askajsa, hladnja~a koji su se preselili u Rakovicu a sada je tu Jugostroj. I to je podeljeno na vi{e soba i tu su madjarske zanatlije bili, svi su znali da sam Jevrejin, da sam diplomirani pravnik i da sam izbeglica i od njih nikada nikakve neprijatnosti nisam imao, mada su u varo{i Jevreje vredjali.


Kad su te mobilisali i u {ta?


- Tamo sam radio osam meseci do 42. godine i onda sam dobio poziv da se javim u Somboru na prinudni rad po{to to je bila umesto vojske, medjutim, kod Madjara nije bila op{ta mobilizacija a Jevreje su do 40. godine mobilisali sve. I tamo u Somboru su nas podelili na ~ete po vojni~koj formaciji i ~ete na vodove. Mi smo pripadali vojnom okrugu u Hodnozavar{av.... to je madjarska jedna varo{ica severno od Segedina.


Ho}e{ da objasni{ za{to Jevreji nisu mogli da postanu normalni vojnici?


- Madjari su smatrali da je sa jedne strane nisu dostojni da budu madjarski vojnici a i nisu imali poverenje, sumnjali su da ne}e da prebegnu ili pobegnu da predju na drugu stranu. I tu smo u  Somboru bili nekoliko nedelja i tu su nas navikavali na rad jedno streli{te su nas premestili, jedno streli{te iz peska premestili su nas iz jednog mesta na drugo, radili smo potpuno beskorisne poslove.


Ka`i mi dok na{i Jevreji meso da du u vojsku oni su i{li u borbu u radne bataljone. Da li su ti radni bataljoni slu`ili vojnom naporu u Madjarskoj?


- Jeste. Slu`ili su vojnom naporu i specijalno ja sam do{ao u jednu takvu ~etu Satniju, tako se zvala koja je bila podredjena komandnom vazduhoplovstvu Madjarske. Tako da sam celo vreme dok sam ne{to vi{e od godinu dana bio na prinudnom radu u Madjarskoj stalno sam radio na izgradnji aerodroma. Najpre su nas odveli u Ovdelj na liniji izmedju Rumunije i Madjarske i tu u Karpatima na jednoj visoravni gradili smo vojni aerodrom. Kasnije kad je do{la jako ljuta zima zemlja je bila tako tvrda kao granit, nije se moglo raditi, najpre su nas odveli gore u Ku`, takozvan tamo smo ~istili sneg jedno mesec dana i onda su nas na kraju krajeva odveli na gradnju somborskog aerodroma {to je nama Ba~vanima jako konveriralo. Nisam zaboravio da ka`em da je u ovoj na{oj jedinici nije bilo samo Ba~vana nego iz toga vojnog okruga iz Segedina i ju`ne Madjarske uop{te, Jevreja, a mi smo bili Vojvodjani, Ba~vani. Bili smo u manjini. Bilo nas je manji broj. Tako da smo mi bili sme{teni u Sentivanu pri sada{njoj Prigledici u jednoj {vapskoj ku}i gde smo imali takvu sre}u da su svega dve porodice {vapske koje nisu bile u Kuternburdu i to je jedan bio na{ gazda. I on nas je odmah iz {tale premestio u magacin koji je bio parketiran, dao nam je slamu, pa onda onu debelu }ebad za konje, debelu ~ergu i tako se dru`io sa nekim mojim prijateljem Djurom i svako ve~e ga je u stanu vodio i slu{ali Radio London ili na Katoli~ki uskrs nas je ~astio tortom i svim mogu}im, tako da smo mi imali sre}e, dok ostali su bili maltretirani. To je bila grupa od desetak ljudi.


Od koga su bili maltretirani?


- Od gazde, kod kojih su bili sme{teni. Ljudi su se ljutili da se kod njih sme{tavaju Jevreji. Nemci. µta }e{ to je bilo nema~ko.


Koje mesto Klu`?


- Ne. Sentivan. 


I ti si imao sre}u da bude{ u jednoj porodici koja je dobra?


- Da, u jednoj porodici koja je bila jako dobra. I on je rekao herdi her doktor.


Tebi?


- Jeste. Ina~e svi su na ti. Pa ka`e, ja sam nesretan ~ovek. µto ste nesretan ~ovek. Imate sto jutara zemlje. Ka`e, ako pobede ovi onda }e da pitaju a {to nisi bio u Kulturnburgu. A ka`e ako pobede oni oni }e da nas progone Nemce pa sve jedno i oni ne}e da pitaju {ta smo imali. I stvarno je tako bilo. Ja sam se posle rata interesovao da li je ostao koji Nemac u Priglavici, nijedan Nemac nije ostao. Kad su Rusi u{li u Rumuniju, onda su Nemci sami izbegli kao ovi na{i iz Krajine i od 500.000 Nemaca ostalo je 100.000 koji su odvedeni u logore i posle kratkog vremena pu{teni ali nisu smeli da se vra}aju u svoja sela nego su mogli u ono vreme su tra`ili radnike, mogli da se zaposle. Kasnije su uglavnom svi oti{li u zapadnu Nema~ku. 


U Nema~ku?


- Da.


Vas su rasporedili po porodicama, tu ste radili ka`e{? Ko je vama bio tamo komandant ~eta?


- Da. ~istili smo sneg. Komandanti ~eta su bili madjarski oficiri. 


Kako se oni pona{ali prema vama?


- Pa, kako koji. Bilo je koji su bili krajnje fa{isti~ki, koji se jako lo{e poneli, o tome }u govoriti kasnije, a neki su ovako bili podmitljivi jer su nam ismejali jednog komandira koji je rekao sad mi je prvi put u `ivotu da nemam nikakve dugove. Bili su bogati Jevreji koji su ga podmi}ivali i recimo dozvoljavali da se iz Sombora ide u Suboticu na dan-dva i tu je zahvaljuju}i jednome ~ak jednome dobronamernom ho{tapleru koji se izdavao za veterinara jer nije bilo tih eksera za potkovice i on je rekao ja }u u Subotici da donesem. Stvarno on je oti{ao u Suboticu i doneo i tako se razdu`io sa ovim madjarskim komandirom. On je bio posrednik kada su bogata{i pla}ali da idu isto na dva-tri dana ku}i. I da ne bi to bilo sumnjivo uvek je u spisak ubacivao i neke siromahe i tako da je on mene ubacio po{to je za mene znao kao izbeglicu i da nemam ni{ta da nisam podmitio da bi mogao ka ka`e kakvo podmi}ivanje pa ovaj je siromah.


(ne ~uje se pitanje i odgovor zajedno)...........


- Isto je bio u Somboru njih su odveli u Madjarsku pa posle toga u Ukrajinu.


Je li on tamo bio na frontu?


- Valjda, na frontu. Ja ta~no ne znam. Na frontu su vadili mine ili su vr{ili neke poslove tako da ih je mnogo bilo poubijano, bolesti.


Tvoj ujak se nije vratio?


- Nije. 


Kako se on zvao?


- Ladislav Mendenson, Kaslo, madjarski.


Dokle si bio u tom nema~kom mestu u Rumuniji?


- U Rumuniji nije bilo nema~ko mesto, to je bilo rumunsko mesto, nego u Ba~koj sam bio u okolini Sombora to je bilo nema~ko Sentivan ili Prigledica. To je bilo nema~ko mesto. I tu smo izgradili aeodrom u Somboru koji sada postoji kao vojni aerodrom. Medjutim, nije na{ polo`aj bio tako lo{ jer su dozvoljavali posete jednom u mesecu, da primamo posetu, da se {alju paketi, hrana, da se kupi hrana, ko je imao pare taj je i kupovao, naru~ivao rodbini da {alje pakete. Moglo se `iveti dok smo bili u Madjarskoj. Na onoj visoravni u Erdelju to je bilo bogu iza ledja, Rumuni su bili jako primitivci kod jedne `ene koja je imala troje nezakonite dece. Svako dete od drugog oca, nije znala ta~no ni koje je dete od koga. Bili smo u jednoj sobi gde je zemljani podrum. To je jako primitivan narod.


Kad si preba~en?


- E, sad kako sam do{ao u Bor. Madjari su zaklju~ili jedan ugovor sa in`enjerom Majhauzenom kao {to sam kasnije saznao da po{alju 6.000 prinudnih radnika u Borski rudnik i da zato dobije neke metale i to je bilo zbog toga {to je nastao spor izmedju Nemaca i ~etnika jer ~etnici su trebali da regrutuju svoju vojsku iz Homoljskih planina a i organizacija ateista je htela da regrutuje radnike iz istih sela. I onda da bi se izgladio taj nesporazum onda su zaklju~ili taj ugovor sa Madjarima. I do{la je u Apatin jedan transport iz prikarpatske Rusije. To su bili svi isto~ni Jevreji koji u Srbiji madjarski nisu znali uglavnom samo judi{, medju njima je bilo samo nekoliko intelektualaca i tako, ali .......... tada je bila prikarpatska Rusija je bila Madjarska okupaciona zona, u stvari to je pripadalo do 18. godine Madjarskoj onda ^ehoslova~koj onda su bila takozvana sicgarda krtko vreme ukrajinski fa{isti i onda su do{li Madjari, zajedni~ka granica sa Poljskom koja je bila ve} okupirana.


Do{le su i usta{e?


- U Apatin. Tu su trebale da se tovare na {lep pa da se ide Dunavom do Prahova. Medjutim, bila je jedna nema~ka lekarska komisija koja je pregledali sposobne za fizi~ke poslove i nije primila odredjeni broj i onda po{to smo mi bili 15 kilometara udaljeni od Apatina onda su od nas iz ~eta pokupili nekoliko i popunili taj manjak i tako je i na{e ~ete nas 19 oti{lo u Bor.


Ho}e{ da objasni{ {ta je Bor?


- Bor je maltene nema~ko radili{te u Srbiji pored Trep~e. Bor je ina~e, rudnik bakra. Nemci su, pored ostalog jedno celo brdo skinuli da bi dobili otvoreni kop. ^ak celi gornji deo od brda su skinuli i onda su izgradili `elezni~ku prugu od Bora do Dubrovice. Dubrovica je jedno pristani{te kraj Po`arevca na Dunavu. Gradili su elektranu u Kostolcu tako da su oni i{li na dugu stazu.


Koliko je bilo Jevreja iz Madjarske i Vojvodine?


- Iz Madjarske i Vojvodine bio je najve}i logor u samom Boru. Tamo je bilo negde oko 3.000 Jevreja i bilo je jo{ nekoliko logora na toj pruzi, to se gradilo tu bilo je po pet-{est stotina na jednom logoru.


Na kom si ti radio?


- Feralberg. Radili smo za organizaciju Top i jedno be~ko preduze}e Relagebeg....


µta si radio, koje poslove?


- Razli~ite poslove, zahvaljuju}i da sam bio dosta spretan tako da sam recimo jedno vreme radio kod jednog minera, to mi je koristilo kod be`anja, video sam kako oni izbu{e jednu rupu koja izgleda kao cigara, onda metnu metamo dinamit kao {tap i onda je tamo detonator i na detonator stavljali dva fitilja, zapravo jedan fitilj na detonator a drugi pored fitilja i cigarom drugi kraj fitilja upale i to se lagano sagoreva i kad ovaj po{to je onaj drugi fitilj na drugom kraju i kad treba da eksplodira onda vi~u fajor i onda su oni polegali.


Radio si kod njega?


- Da. radio sam kod njega tako da sam tu tehniku savladao. Ali vukao sam jako puno na ledjima.


Kakva je bila hrana i gde ste bili sme{teni?


- Hrana je bila veoma lo{a. Sme{teni smo bili nas 200 ili 250 u jednoj baraci koja je bila od pletenog drveta sa blatom. Da li je bilo lo`enja. 


Koji su vam bili komandanti?


- Komandanti su nam bili Madjari a paliri na gradili{tu su bili Nemci, tako da su nas stari Nemci vi{e {titili od Madjara. Madjari su bili jako nemilosrdni. Recimo, u staroj austrougarskoj vojsci bila je jedna kazna da su ruke vezali nazad i digli to na neku gredu tako da je trebalo samo vrh prstiju da dodirne tlo, medjutim, kako se to samo nedeljom izvr{avalo kad se odmaralo, te kazne onda su oni to potegli, bilo je ljudi kojima su se nervi prekinuli i prekinuli radnu sposobnost. Nemci su bili protiv toga. Oni su vodili ra~una da bude {to vi{e zdravih radnika. A {to se ti~e hrane ona je bila mizerna. Medjutim, ja nisam tako lo{e pro{ao. U prvom redu nisu nam oduzeli odela, imao sam tri ko{ulje i prodavao sam ko{ulje, pa ovo, pa ono i na kraju sam ru~ni sat prodao za 7.000 dinara, dozvolili su korespondenciju, jednom mese~no bila je jedna {tampana dopisnica, na jedan deo smo mogli mi da pi{emo na nema~kom ili madjarskom a na drugom delu koji je oti{la adresantu mogli su da odgovore. 


Da li ste primali pakete?


- Primao sam ilegalno pakete. Nekako su oni saznali gde se ja nalazi jer je Jovanovi} uprvnik grada Beograda pokupio omladinu beogradsku srpsku na takozvanu nacionalnu slu`bu rada na tri meseca isto tako poslao u Bor. Oni su isto tako radili na pruzi, medjutim, ja sam se odmah sa njima sprijateljio malo je bilo medju Jevrejima koji su znali srpski i nisu pu{tali na vikend ku}i, pa sam ja Stoj~evi}u dao adresu Stoj~evi}a profesora rimskom prava i Markovi}eve jedne Ranki Markovi} sa kojom sam se malo zabavljao pre rata. Ranka mi je poslala lepi paket, kilo masti itd. A kod Stoj~evi}a se nalazio jedan mali paket koji su mi roditelji nekako iz Subotice doturili do Stoj~evi}a. I to u Srbiji je bilo duvana koliko se god htelo po{to je finansijska slu`ba bila ukinuta i pretvorena u poljsku stra`u, vojsku. I seljaci su sadili duvan. Bilo je duvana koliko si god hteo. Medjutim, u Madjarskoj je bio monopol mirnodopski i nije se moglo, ali je bilo cigar-papira, ali ipak u Srbiji ljudi su opet imali i motali cigarete. Oni su to nekako saznali roditelji i poslali u malom paketi}u jedan veliki broj paketa cigar-papira i to jedan mali cigar-papir jedan mali hleb se mogao kupiti. Ali po{to smo se nas trojica hranili tako da nije mnogo otpalo na mene nego tre}ina. µto se ti~e pona{anja Madjara prema nama bilo je razli~ito. Medju njima bilo je onih koji su bili pravi fa{isti i koji su provocirali ka`njavanja i maltretiranja prinudnih naroda na ovaj na~in koji sam ve} izlo`io a bilo je ovih koji su se dr`ali malo rezervisanih. Medjutim, koliko se vreme vi{e odmaklo sve je bilo gore i gore. I bilo je koji su nas direktno za{ti}avali. Bio je jedan podoficir narednik to je verovatno bio knjigovodja kod nekih Jevreja gde je radio koji nas je za{ti}avao. Medjutim, prosti madjarski vojnici su najgori. Oni su i tukli, udavali, bio je jedan koji je bio amater boksa~ki koji je trenirao pa se nije lepo pozdravio pa ga udri s desne strane, po{to nije imao onaj d`ak, pa kad smo se `alili ka`e i kod pasa ja~i pobedjuje, ka`e kad ga vidite vi be`ite na drugu stranu. Ja sam se bojao ako saznaju da ja za{ti}avam Jevreje posla}e me u Rusiju na front. 


Hrana je bila kazanska, vojni~ka?


- Jo{ gora nego u biv{oj Jugoslaviji. Jako je bila lo{a u biv{oj kraljevini Jugoslavije. 


Da li je bilo zatvorenika koji su poku{ali da be`e?


- Ljudi koji su poku{ali da be`e, neki su uhva}eni i izvedeni, postojao je madjarski Vojni sud u Boru, izvedeni su na taj vojni sud i streljani su. Odmah su vodili jednu grupu da vide kako se strelja. Medjutim, iz na{eg logora nije bilo poku{aja bekstva, ali jedna ~etni~ka komanda poreskog ~etni~kog korpusa u nekom selu Gornjani je bilo blizu na{eg logora gde je bilo komandant neki Crnogorac Piloti}, neznam da li je bio major ili potpukovnik. 


µta su to ~etnici?


- ^etnici su bili pristalice Dra`e Mihajlovi}a koji su bili za povratak kralja srpski pokret melanhisti~ki ali koji su igrali duplu ulogu. Sa jedne strane su se izdavali kao protivnici Nemaca a sa druge strane su odr`avali ~ak i neposredne veze sa Nemcima ~emu ja mogu da budem svedok i mogu da razgovaram za istinitost. 


Zato {to su bili u gradjanskom ratu sa Partizanima koji su organizovali komunisti?


- Oni su bili protiv komunista i vodili su borbu, kolike su borbe vodili, vodili su protiv Partizana a ne protiv Nemaca. Recimo, ja sam uo~io da su oni imali veze sa Nemcima, {to je u {tabu toga Piloti}a bilo nekoliko aktivnih oficira koji su doveli porodicu u pribli`na sela ili zaseoke i koji su se od prljav{tine ili od raznih bolesti razboljevali. Medjutim, nije imalo nijednog lekara u {tabu. Kod nas u na{eg logoru bila su tri lekara. Jedan iz Subotice kome je falila sudska medicina koji je trebao 7. aprila da pola`e pa nije ispit odr`an ali on je tamo figurirao kao lekar i vrlo nas je savesno i stru~no le~io, po{to je dugo studirao i bio na praksi u bolnicama. On se zvao Nikola Semzi. Jedan iz Bunta~eva i jedan id prikarpatske Rusije koji je u Pragu diplomirao i bio je jedan iz Pe{te doktor Kadar i taj je bio specijalista, neznam kakav.


I sad, kakva je bila njihova uloga u odnosu na tebe?


- Tako da je Piloti} slao kurira kod nema~kog komandanta a ovaj je poslao lekara sa jednim vojnikom da le~i tako da su ovi lekari do{li u dodir sa ~etnicima.


Kad ka`e{ slao Piloti} kod nema~kog komandanta. Kakav je nema~ki komandant radnog logora ili ~ega?


- Da. Radnog logora. ^itavog radnog logora bio je nema~ki komandant.


Oficir ili organizacija?


- Organizacija.


Zna~i civil?


- Civil. Tako je. On je bio komandant logora. Zato {to su bili u taj logor imao je deo gde nisu bili primerni radnici. 


Tu si video da taj Piloti} je odr`avao neposrednu ulogu?


- Slobodno je govorio lekarima da predju kod ~etnika. I oni su jako bili povezani sa narodnooslobodila~kom organizacijom u Boru, pristali su da predju kod Pileti}a. Pileti} je fingirao jednu otmicu i tu je do{ao jedan vod ~etnika sa pu{komitraljezima na radili{te, Madjarima je skinuo {injele i ostavio ih u ga}ama a stra`are, ka`e gde su lekari, gde su lekari i sa tim lekarima je oti{lo pet-{est  i meni je taj lekar Sem`i rekao ako ho}u da predjem kod Pileti}a da mogu da idem, medjutim, ja nisam bio voljan da predjem kod ~etnika. I oti{li su dva brata Perla, onda neki Izrael Mi{o iz Subotice, tri Suboti~ana su oti{la sa njima, onda neki iz prikarpatske Rusije oti{li sa ovim iz Nonka}ova. Oni su bili primljeni kod Pileti}a. On ih nije dirao i neznam da li su postali formalno ~etnici ili su bili gosti.


Da li su bili u selima?


- Neznam. Tamo su negde `iveli, uglavnom on ih je hranio.


Da li su pre`iveli?


- Da, ostali su. Svi su pre`iveli. 


Ti si pomenuo ....... antifa{isti~ka organizacija


- Ja sam do{ao u dodir sa ilegalnom organizacijom i nas desetoricu su svakog jutra vodili u Brestova~ku banju. Tamo smo gradili ~etiri bunkera na ~etiri }o{ka u Brestova~koj banji gde je bila nema~ka bolnica. I tamo su radili radnici iz Zaje~ara koji nisu bili logora{i neko radnici organizacije. Medju njima skoro su svi bili pristalice NBA. Oni su nama davali biltene pa je bio iza{ao jedan bilten Radio Moskve i Londona u Zaje~aru su valjda {tampali i tako da sam do{ao u dodir s njima. Medjutim, kad je prekinut rad, opet smo upu}eni rad sa ostalim logora{ima u na{em logoru Folarbergu, onda su nas uputili da se radi kod ma{iniste, tu je bila jedna mala elektri~na centrala, jedan agregat da se javnim sa lozinkom kod njega. Medjutim, i njega su onda obavestili da }u da do}em kod njega. Medjutim, on me je preduhitrio po{to je on bio povezan sa jednim suboti~kim lekarom i kasnije oti{ao kod ~etnika. I nije hteo da sa dvojicom Jevreja ima posla da ne ispadne sumnjiv. Jer sa lekarom je mogao, taj se {etao jer je le~io slobodne radnike i Nemce itd. Tako kad su tobo`e oteli ~etnici ja sam oti{ao kod ovog na{eg i rekao, ~uje{ li ovoga lekara su oteli Nemci, ali to je u stvari to je bilo dogovoreno po{to je on meni unapred rekao da mogu da idem sa njim ako ho}u pa }e da dodju ~etnici da dodju da ih zarobe. Medjutim, on se stra{no prepao da }e on da nas izda ~etnicima, ja ka`em ne boj se nije on pro~etni~ki raspolo`en, u to doba su ve} u Madjarskoj do{li na vlasti fa{isti Mila{i i ba{ se situacija stra{no pogor{ala i zato su se prepla{ili da nas ne pobiju i oti{li kod ~etnika. Ja njemu ka`em oni su oti{li kod ~etnika jer se boje za svoj `ivot a ne zbog toga {to su... a pogotovu ne}e da ka`u da su imali veze sa Partizanima jer nisu ludi da to ~etnicima...


Ti si govorio o vezi sa pristalicama narodnooslobodila~kog pokreta ..... gde se pravi...  ali dal medju tih 3.000 Jevreja dal je postojala neka antifa{isti~ka organizacija iz nekog rukovodstva?


- Ja mislim da je postojala. Ja mogu da svr{im jer oni su bili u Boru i nismo imali sa njima nikakve veze u Borskom rudniku. Radili su na skidanju toga brda, odvod vode neki tunel su kopali.


Da li vi niste bili u istoj organizaciji radnoj?


- Ne. U drugoj gradjevinskoj operativi, gradnji `eleznice ~ak i tu je bilo vi{e firmi. 


Zna~i, tvoja jedinica nije bila anga`ovana u samom rudniku nego na gradjevinskim i tu nije bilo organizacije?


- Pa bilo je organizacije. Imao je jedan krug oko sebe. Imao je. Medjutim, kad su ovi tobo`e kopali onda sam oti{ao kod ovoga majstora i rekao eto kako stvari stoje oni se stra{no prepla{ili te no}i jedno desetak njih koji su bili u organizaciji NB medju slobodnim radnicima iz toga logora je te no}i nestalo, tako da sam ja izgubio svaku vezu NB i morao sam na kraju da be`im okolo na svoj rizik.


Za{to si odlu~io da be`i{?


- Zato {to sam se bojao. U to doba je do{la ta na{ smrt itd. {to se i videlo, na{ polo`aj se stra{no... Medjutim, do{lo je do bekstava na taj na~in da onda kad su se pribli`ili crvena armija i Partizani kad su se pribli`ili Borskoj rudniku, isto~na Srbija, oslobodili su Zaje~ar privremeno pa opet izgubili i tako, i onda ba{ u logor su likvidirali i na{ ~itav logor trebao je da se povu~e u Bor koji je bio u~estven, tobo`e hteli su da brane i na kraju Nemci nisu hteli da brane Bor. Tobo`e bili su bunkeri okolo, povukli su ~itav na{ logor u Bor. E, sad kad smo mi i{li u redu u Boru, pe{ke, onda odjedanput mineti tr~e za nama i dr`e onaj {tap i gledam kako se pribli`ava i kad }e da dodje. Mi smo se dogovorili da ne idemo u Bor po{to je Bor utvrdjen pa otuda se nije ba{ be`ati. I onda kad je to do{lo do eksploziva onda je vikao fajer, fajer, svi su polegali i stra`ari se uhvatili za o~i, po{to je letela zemlja i daske, vazda i to je bilo za mitraljez. Bio me magacin mitraljeza i sve sanduk po sanduk je eksplodiralo i kako je to tup-tup kao mitraljez, to je dosta dugo trajalo dok je to trajalo, po vazduhu je letelo sva{ta u toku eksplozije. I nas sedmorica za to vreme smo ustali i u{li u {umu i sakrili smo se u {iprag.


Ko je bio medju vas sedmorice. Da li je bilo i na{ih Jevreja?


- Svi su Jevreji bili, ili iz Subotice iz Segedina.


Koliko ste bili u tom {umarku?


- Kad su oni oti{li dalje mi smo oti{li u suprotnom pravcu. Jedno 14 dana smo lutali po Homoljima, zahvaljuju}i tome {to kad smo izi{li iz logora ostao poslednji i provalio znao sam gde je magacin jednog crnoberzijanca i tamo uzeo mast i sve {to sam na{ao za ru~ak {to je vredelo i posle toga trap od krompira nije bio, oni su zapalili logor, nije izgorelo, vratio sam se u logor, uzeo sam krompir, onda smo radili kod seljaka, ja znam da oni stoku hrane sa suvim li{}em preko zime, penjali smo se na drevetu i tamo sekli grane {to su oni su{ili. Oni su nam davali uglavnom kukuruzno bra{no, mleko. Mleko mi je izgledalo gadno, nisam mogao da pijem, ali kad sam dobijao od seljaka mleko i po~eo da pijem mislio sam da na svetu ne postoji ni{ta bolje od toga. Ina~e, to su bili uglavnom Vlasi u tim ku}ama po {umama. Nisu oni Rumuni, niti se oni ose}ali kao Rumuni.


Mo`da, starosedeoci Balkana koji su bili romanizovani.


- Jeste. Uglavnom oni su stra{ni primitivci, na primer, u sredini ku}e imali su jednu kamenu plo~u, tamo su lo`ili vatru, i onda nisu imali ni sulundar nego se dimilo kroz celu ku}u.


Ka`ite mi tu ste lutali 15 dana Homoljskim planinama?


- I na kraju krajeva sreli jednog putara iz Brestova~ke banje koji je bio Partizan 41. godine seljak iz Homolja, Srbin iz sela Bela Reka, medjutim, nije smeo za vreme okupacije da se vrati ku}i po{to su Nemci potpuno razbili, to je bio odred nekog profesora Kosti}a. Nemci su potpuno razbili taj odred i on je ostao `iv, medjutim, nije smeo da se vrati u selo da ga neko ne bi prijavio da je bio u Partizanima. Medjutim, organizacija ~eta to je bez ikakvih isprava primala ljude u slu`bu. Ja sam se zaposlio kod organizacije "Put" kao putvar. Ranije  kad smo ~ekali kamion da nas vrati u logor, sedeo je on i ja i pri~ali smo, pa smo se sprijateljili i on me je odveo kod Partizana. Medjutim, za tih 15 dana preko no}i smo se sakrivali po sipra`ju, ~im ~ujemo da ide neka vojska a neznamo da li su to ~etnici ili Partizani, Nemci ili Rusi ili koji. To je bila jedna jedinica ruske vojske, emigrantske vojske. Tako da smo do{li do Partizana, prvo sam bio konjovodac, onda borac, nisam rekao da sam pravnik i tako. Ali jedanput smo dobili komandu da idemo hitno za Beograd i po~eli smo formalno da tri~imo za Beograd. Ja kako sam bio u logor oslabljen, nisam mogao da izdr`im ovaj tempo i uvek sam se gubio pa svako ve~e ih izgubim pa ih ujutru nadjem i tako. Tako da su oni znali da nisam dezerter ali da ne mogu taj tempo da izdr`im. I tek kad smo do{li u taj Beograd kraj Kumodra`a ve} je bio Beograd bio oslobodjen dva tri dana pre toga.


Oktobra 44?


- Do{li smo 22. oktobra.


U kojoj si jedinici bio?


- Rekao sam to. 23. divizija, 7. brigada srpska. Onda sam dobio 23. dozvolu da dodjem u Beograd. Kod sebe nisam imao nikakvu ispravu oti{ao sam u advokatsku komoru i tamo sam zatekao starog slu`benika Apostolovi}a on je iz mog dosijea izvadio kopiju re{enje o prijemu u advokaturu jer sam primljen u advokatsku komoru nekoliko meseci pre rata i tamo je prilepio moju fotografiju i znam da sam 23. bio u advokatskoj komori, tako da smo 21. ili 22. do{li u Kumodra`.


Kako je izgleda Beograd 23. godine?


- Makedonska ulica, tu su bile neke manje zgrade, sve je bilo poru{eno jedva je ~ovek mogao da se snadje.


Kad ste vas sedmorica pobegli iz te kolone koja je i{la?


- Blizu na{eg logora.


Kog datuma otprilike?


- To je moglo biti po~etkom septembra.


Sad mi ka`ite {ta je bilo....?


- ... koji su se dogovorili oni su se prepla{ili zadnjeg ~asa ili nisu primetili da be`imo recimo bratovoga drugog lekara pokojnog {ofera Laci on je isto ubijen kod Crvenke.


µta je bilo sa tima {to nisu pobegli koji su ostali u Borskom rudniku?


- Neki su ubijeni. U Borskom rudniku nije ostao niko nego samo pekari i lekari.


Je su li ih odveli?


- Ne. Tu su ih ostavili, oslobodili su ih. 


µta je sa onom na{om smrti iz Borskog rudnika?


- Oni su oti{li pe{ke za Beograd, pre{li u Banat pa opet u Ba~ku preko Tise i jednoga znam u Budimpe{ti sad je `iv jedan Rubin koji je bio u Bergenbezenu, i{ao je pe{ke od Bora do Bergenbezena i ostao `iv.


Ko je njih odveo iz Borskog rudnika?


- Madjari. I oni su jednoga Gotesmana koji je imao ... i jedan bogata{ je podmitio Madjara i on bi bio odredjen za Bor i njega izvadi iz te grupe i gurne ovoga Gotesmana koji je jedva mogao da hoda tako da on bez ikakvih stvari je do{ao u Bor, mi smo svi davali po ~arapu i ko{ulju, tako ga opremimo, medjutim po povratku on nije mogao da hoda i prvog su ga ubili.


Koliko je njih povu~eno iz Borskog rudnika?


- Povu~eno je dve velike grupe. Takozvana, prva stepenica koja je desetkovana kod Crvenke i usput koji su ubijeni i do{li do nema~kih logora, mali broj se predao Nemcima.


Zna~i, to {to si ti pobegao ti si se spasao?


- Jeste. A druga grupa gde su bila ve}ina oni koji su 44. godine dovedeni u Bor gde je bio onaj ~uveni madjarski pesnik i tako, neki moji prijatelji isto tako njih su oslobodili Partizani kod Rudne Glavice, neznam da li je to mesto ili brdo. Oni su tu oslobodjeni. Oni su ve}inom pre{li ili pre{li kod Partizana ili pre{li u Rumuniju i pro{li preko Temi{vara i do{li ku}i.


Dobro. Sad da se vratimo jel tvoje iskustvo zna~i posle bekstva ti sa ~etnicima nisi imao nikakve veze?


- Nisam imao nikakve. Uzgred bude re~eno, mene su li~no preko jednog kurira pozvali po{to su saznali da sam ja jedini u na{em logoru rezervni oficir jugoslovenski ili mo`da je jo{ neki bio, ali takore}i jedini. Medjutim, ja se nisam odazvao pozivu, nisam hteo. Jevreji kad su ti ~etnici kod bitke kod Rtnja potu~eni od tih srpskih brigada onda su ili oti{li ku}ama ili su ostali kod Partizana. Tako na primer taj lekar Sem`e, taj je ostao, polo`io je taj sudski medicinski ispit u Beogradu i ostao u armiji i specijalizovan.


Doktor Sem`e, koji je pristao da predje kod ~etnika, posle toga...


- Pa i ovaj doktor iz Kanji`e µefer i taj je ostao u Partizanima. Medjutim, i taj je nadrljao po{to je ispri~ao neki vic antititovski pa su ga domincirali i zbog toga je bio pod Vojnim sudom. Za vreme biv{e Jugoslavije i izbacili ga iz vojske. Ja mogu da ka`em jo{ ne{to {to sam zaboravio. Bio je neki nema~ki Folkdajcer koji je uzimao ilegalna pisma i dobio je odsustvo za ku}u i obi{ao je Ba~ku i ju`nu Madjarsku, prodao je pisma, uzeo honorar i uzeo odgovore koje je opet podelio u Boru i on je to po{teno uradio. Dok je on to drugi, tre}i put kad je to uradio nije ga neko domincirao i njega uhapse i pronadju svoja pisma. I posle su po~eli da identifikuju po adresama sva, samo moje pismo nisu mogli, po{to sam na gazdu, moga ~etkara adresirao na ^edu Petrovi}a i to mi je i{lo u obzir koji je to Jevrejin za Srbina.


Da se vratimo. Tvoje jedino direktno iskustvo sa ~etnicima je bilo to da si prisustvovao kad su im scenirao la`nog doktora i znao si ..... i ostali Jevreji kad su oni bili................... ? Da li zna{ za neke druge ~etni~ke komandante u tvom kraju?


- Prvo, na tromedji izmedju Rumunije, Bugarske i Srbije neki komandant korpusa Jovanovi} Pi`on koji je ubijao begunce i vra}ao. Ali to ne mogu da sa sigurno{}u da ka`em po{to sam to tamo ~uo, mo`e biti da je samo rekla kazala a mo`e biti da je i ta~no. Kod njega su uglavnom be`ali po{tanski mladi}i koji nisu znali ko kuda be`i. 


46. godine ti si dobio svoje pravni~ke isprave u Beogradu. µta je bila ta tvoja karijera?


- U mojoj vojnoj jedinici su videli da sam suvi{e iscrpljen od logorskog `ivota za vojsku i nisam mogao svim tim srbijanskim seljacima da dr`im korak da sam se stalno gubio, po~eli su da me ispituju {ta sam. Onda se ispostavilo da sam biv{i advokat iz Beograda i na to su mi i uputili na raspored ovaj komandir mesta Beograda koji je bio u armiji i tamo kad su me ispitivali i saznali da znam madjarski, onda su me uputili za Novi Sad, komandir podru~ja, komandir vojne uprave za Vojvodinu. Oni su me opet uputili kad su videli da sam pravni~ki neobradjeni tako, oni su rekli e sad se osniva vojni sud, odnosno filijala Pokrajinskog vojnog suda u Subotici, pa ide{ tamo. Tako da sam opet pe{ke oti{ao do Subotice. I{ao sam ~etiri-pet dana pe{ice od Beograd do Subotice. To je neverovatno sada, kada se sada automobilima sti`e za dva dva i po sata.


Kad si bio ~lan Vojnog suda?


- Bio sam najpre islednik, a kasnije kad su obrazovani civilni sudovi, onda sekretar koji je bio {ef suda, oti{ao je za predsednika Okru`nog suda, ja sam postao sekretar Vojnog suda, stalnog predsednika mi nismo imali, to je bio komandant podru~ja koji je samo dolazio na sudjenja, da predsedava sudskom ve}u. I tamo sam bio sve dok nije rasformiran taj sud i premestili me u Novi Sad u to vojno tu`ila{tvo. Tu sam bio mesec dva dana dok nije Brana Jevremovi}, moj stari prijatelj koji me u SKOJ uveo saznao je ko je bio pomo}nik ministra unutra{njih poslova, znao je da sam ja u vojsci u Novom Sadu. Onda je on pisao nekom vojnoj komandi da me demobili{u i upute u SUP Srbije. Tako da sam ja do{ao tamo i tamo sam bio dosta dugo od 45. do valjda 50. godine.


Jel to Ministarstvo unutra{njih poslova?


- Jeste. Ja sam pet godina bio {ef unutra{njih poslova, najpre krtko vreme u pravnoj slu`bi, imao sam dr`avljanstvo i gradjanska stanja, o~ekivao sam jo{ jednog pravnika pred sobom. Posle je Krcun, kao ministar do{ao da misli da u biv{oj Jugoslaviji robija{i pravili korpe i fi{eke pa ne}e da izobrazi tu radnike, kvalifikovane majstore da ho}e fabrike. I onda neznam ni ja kako su oni do{li do toga da ja tu i gradjevinski deo i uredjenje fabrike. Tako da sam ja dobio da osnujem tri fabrike i da izgradjujem i zgrade.


Koje su to fabrike bile?


- Bilo je u Sremskoj Mitrovici, direktor je bio Janko Peinovi}, onda u Po`arevcu Preporod i u Ni{u Beli grad. 


Ti si osnovao te fabrike?


- Da. Ja sam osnovao te fabrike.


I kud si dalje pre{ao?


- Tu sam ja radio, i izgubio prili~no `ivce i razboleo se od toga, po{to mi se htela jedna hala u Ni{u da se sru{i od teomati~nih ~estica, po{to je na nesigurnom tlu sagradjena i tu sam prvi put pre{ao lekara po{to su rekli da ne mogu da me izle~e od gastririsa i da moram da se naviknem. Ali, ipak, ja sam se izle~io. I tu sam ja radio. Kad je bio taj posao dovr{en, Krcun je bio zadovoljan i odu{evljen i on me preporu~io za pomo}nika ministra finansija i njegovom preporukom sam do{ao do toga. Tamo sam imao za resor poreze i personalne poslove. Vi{e poreza. Bio sam u personalnoj komisiji. Dok nisu ministarstva ukinuta i osnovano je Izvr{no ve}e Srbije. I onda po{to je ministarstvo finansija ukinuto onda sam postao pravni pravobranilac. Kao iz glavnog pravobranila{tva Bo{kovi} me premestio u zakonodavstvo savezno. Tamo sam bio na~elnik za privredne propise. Medjutim, ja se nisam mogao sa Je{kovi}em na~inom rada da se slo`im i sa Balogom se nisam slo`io. Po{to su oni rekli ti nema {ta da razmisli{ o zakonima nego ima{ da izradi{ ono {to ti se ka`e. A ja sam dobio zadatak da se izgradi zakon o `eleznicama, o decentralizaciji `eljeznice jer moj otac je bio `eljezni~ki in`injer i stalno se dru`io sa `eljeznicom jer u mojoj ku}i se stalno raspravljalo o problemima `eljeznice, znao sam vi{e od `eljeznici nego sve skupa sa Kardeljem zajedno. I nisam bio za decentralizaciju.


Koje je to godine bilo?


- To je moglo da bude pedesetih godina? 27 ªTP je tad hteo, tako da sam nekoliko meseci bio i pomo}u Toze Krsti}a, koji je bio sekretar za pravosudja i moj prijatelj iz studentskih demonstracija do{ao sam da me izaberu za Srbiju za Vrhovni sud Srbije. I tamo posle godinu i po dana Srbija je trebalo da da jednog sudiju 54. godine kad je dr`avna arbitra`a pretvorena u Privredni sud da daju jednog sudiju. I onda sam kasnije pitao Krsti}a, kako ste do{li do mene. Ka`e, putem eliminacije. Krsti}, Åiri}, ovaj, budala, ovaj ovo, ovaj ono i na kraju i na kraju ste ostali u Burgalov tim. Tada je Burgalov u medjuvremenu izabran za na~elnika ili za direktora zavoda za la`nu upravu Je{kovi} je isto prote`irao tako da sam ja ostao jedini kandidat za Vrhovni privredni sud Jugoslavije. I tamo sam se vrlo brzo sna{ao i pisao sam nekoliko komentara i knjiga od kojih imam dve knjige za koje sam dobio priznanja. Jedan je, radio sam na prvom zakonu o ste~aju, ili komentari o zakonu o ste~aju, tu su me jako pohvalili jer to je bio prvi komentar takve vrste u Socijalisti~koj Jugoslaviji. 


Kad ste to radili?


- Radio sam, neznam, 56. 57.


Da li si dugo bio u tom Vrhovnom privredom sudu Jugoslavije?


- Bio sam 20 godina. To je 15 dana manje. 


Od kada do kada?


- Od 54. do 64. i tada je raspu{ten Vrhovni privredni sud, do{li su iz Vojvodine po{to sam saznao u NIN-u da sam vojvodjanski kada a da nikada u Vojvodini nisam slu`io. Onda do{li su gde bi me rasporedili. Ja sam rekao rasporedite vi mene u penziju. Po{to imam 42 godine priznatog sta`a, ne}u ja sada da po~nem novu karijeru. A to sam jo{ napisao komentar zakona o nelojalnoj konkurenciji, to je ovako bilo zapa`eno. Jo{ jedno pet-{est  raznih komentara koji nisu zna~ajni raznih uredaba. Da, bio sam saradnik zavoda za gradjevinarstvo i tu sam radio na posebnim uzansama za gradjenje i i{ao sam da dr`im predavanja po Celoj Jugoslaviji od Maribora pa do Banjaluke.


Posle penzije ti si u{ao u arbitra`u?


- U arbitra`u su me za vreme moje aktivne slu`be, sad je tamo Rade. Izabran sam. Bio sam u dve ture bio sam i ~lan predsedni{tva. Bio sam dva puta po tri godine. 


I time se i sad bavi{?


- Jeste. I time se i sad bavim. Svakog meseca imam bar po jedan veliki predmet.


Kad si se o`enio?


- O`enio sam se 1. septembra 45. godine za Evu Rozinferg, koja se vratila iz logora i po{to nisu imali gde da odsednu, ja sam imao jedan stan u Subotici, spavao sam u kancelariji gde sam isto imao jedan krevet. Tako da sam njihovu majku sa dve k}erke spremio u taj stan i tako da se vi{e nije odselila.


Ona je isto bila Jevrejka iz Subotice?


- Jeste. Iz Subotice. Oni su vrlo bogati bili, a tako su propali da je Aranka, moja ta{ta, formalno gladovala jedno vreme posle rata bez ikakvih prihoda nije imala niti imovine. Oni su bili vlasnici fabrike zetfir pe}i a i drugih pogona metalskih.


Dobro. Da li ima{ decu sa Evom?


- Imam sa Evom Biro i sa Evom Rozenferd, imam dvoje dece, Jelenu koja je diplomirala Matemati~ki fakultet u Beogradu i Juditu Biro koja je diplomirala Farmaceutski fakultet, a sada momentalno dr`i humanitarnu apoteku u savezu jevrejskih op{tina. 


^ime se Eva bavila?


- Ona, odmah, obzirom da je bila talenat za jezike znala je {kolovala se u µvajcarskoj i Engleskoj, znala je fancuski, engleski, nema~ki, srpski i madjarski pa je odmah dobila posao u direkciji za informacije, tako da je odmah do{la pred sferu novinarstva. Medjutim, kad je osnovana ta fotografska jugoslovenska agencija koja je bila na Mar{ala Tita br. 10 onda je Dedijer bio direktor i nju je postavio za direktora gde se ona isto nije snalazila u po~etku u knjigovodstvu a ja sam imao jednog otpu{tenog robija{a koji je radio u knjigovodstvu u Po`arevcu doveo da joj da osnove knjigovodstva. Po{to je bio iz dobre beogradske porodice to sam znao da je jednom iskusio robiju pa ne}e drugi put. 


Bila je u jugoslovenske foto agencije a posle ..... Tanjuga.


- Posle su se oni uklopili i integrisali u Tanjug i bila je {ef odeljenja Tanjuga do penzije. Oti{la je pre sa 30 godina u penziju kad i ja. Ja sam je nagovorio da ne radi dalje, i onda je jo{ `ivela jo{ pet godina.


Jesi ti bio aktivan u jevrejskog organizaciji posle rata?


- Jesam bio sam u dva namaha ~lan  ve}a op{tinskog ve}a a tre}i put nisam hteo.


U Beogradu?


- Jeste u Beogradu. A imam i medile priznanja.


Bio si ~lan ve}a jevrejskih op{tina?


- Jeste, i dobio sam medile priznanja, po{to sam tako bio u tako raznim tim komisijama, a Eva je bila medju osniva~ima jevrejskog muzeja a imam dva medila priznanja na njeno ime kao osniva~a i prilikom jubileja.


Po{to radim ovaj intervju za Muzej holokosta u Va{ingtonu pa nas izmedju ostalog interesuje kako su tvoje generacije koje su pre`ivele holokost, kako su do`ivele ovaj raspad Jugoslavije i tragediju gradjanskog rata?


- Pa, te{ko smo do`iveli, po{to mo`emo re}i da mi u takozvanoj komunisti~koj Jugoslaviji koja nije imala ba{ mnogo vveze sa komunizmom nismo bili, bili smo tretirani kao ravnopravni gradjani i nismo trpeli nikakve kudiskriminacije. I kao takvi bili smo zadovoljni posle okupacije i bili smo zadovoljni {to smo `ivi. 


Sad mi reci za onaj gradjanski rat, da li ti smatra{ da je tu Srbija kriva?


- Ja smatram da Srbija tu nije bila agresor, da je to bio rezultat dezinformacija i neraspolo`enje prema tobo`nom komunisti~kom re`imu. Tako bar ja mislim. Neznam da li je to ta~no. Naime, prilikom raspada Jugoslavije veliko je pitanje da li je slovena~ki narod u ve}ini bio za raspad Jugoslavije, do{li su sada u gori polo`aj nego {to su ranije u`ivali u zadnjim godinama prilikom komunisti~kog re`ima. I Srbi su bili za odr`avanje biv{e jedinstvene Jugoslavije, tako da ispada neverovatno da su oni napadali da se odr`i, pre verujem da su oni koji su bili secesionisti da su zapo~injali operacije za otcepljenje od Jugoslavije.


Da je njihovo otcepljenje izazvalo gradjanski rat?


- Taj gradjanski rat je bio u stvari u Bosni. Ja mislim da je u Sloveniji bio vi{e operatski rat nego u prvom redu ti srpski generali koji su bili nisu hteli da pucaju kao {to se ispostavilo u ovim procesima protiv slovena~ke dr`ava, nisu hteli na Slavonce da pucaju kao na jugoslovenske gradjane. Prema tome Slovenci su pucali na srpske vojnike koji su se zadr`ali u vojsci. Ja tako gledam stvari. 


... 91. godine otcepljenje Srba...


- To je bilo ne{to 91, a ne ja mislim da je u Hrvatskoj stalno postojala jedna pousta{ka grupa koju su dezorganizovali vlast u Hrvatskoj i onemogu}ili da se iz Australije da se iz emigracije vrate usta{e i tu se stvorio HDZ koji ranije nije bila partije, nije postojala kao partija, nastala je kao koalicija desni~arskih partija koji su bili za otcepljenje Hrvatske. Stari Hrvati, bar hrvatska inteligencija, bar za vreme cele Jugoslavije za samostalnu Hrvatsku, tako da me nije iznenadilo, medjutim, ja neznam da li je ve}ina hrvatskog naroda ba{ utoliko pre, mislim bar ~etvrtina stanovni{tva u Hrvatskoj su bili Srbi u to doba.


Ti si sada u Srbiji prognan?


- Pa. Prognan. Jednim dobrim, sem jednog manjeg izuzetka. Sad }e biti jo{ prognanih iz ovog baranjskog dela. Ili }e sami da odu kao {to su nemci oti{li iz biv{e Jugoslavije. 


Jednom re~ju, ti smatra{ da je to bio gradjanski rat izazvan secesijom pojedinih jugoslovenskih republika a ne srpska agresija?


- Pa, Srbi nisu imali razloga da zapo~nu, ja ne vidim razloga za{to bi Srbi po~eli gradjanski rat kad su oni bili za postoje}e stanje. Gradjanski rat su mogli samo oni da zapo~nu koji su hteli tu situaciju, to stanje da ru{e. 


Velika  .... tema kontraverzna pitanja ratnih zlo~ina u pojedinim delovima Jugoslavije, {ta ti mislim da li su svi u~estvovali ili nisu?


- Ja nemam o tome nekih pouzdanih podataka ali prema pri~anjima i prema ljudima koji su do`iveli taj rat u Bosni izgleda da su sve tri strane u~estvovali u tim zlo~inima. U prvom redu bi postojali rat hrvatski i muslimanski koji su na silu izmireni intervencijom zapadnim silama, najvi{e Amerike. Ja mislim da te suprotnosti kao {to se pokazalo slu~ajno stara mislim i sada pothranjen je u punoj meri. Onda srpsko-hrvatske protivnosti. Onda muslimanske i srpske protivnosti. Medjutim, te protivnosti su ovako potencirali sada u zadnje vreme, jer ja sam i{ao ~etiri razreda gimnazije u Mostaru i znam da je moj najbolji prijatelj bio Musliman i jedan Hrvat. I nikakvih suprotnosti ili mr`nji naro~ito nije bilo, jeste da su imali posebna napada~ka dru{tva Muslimani, posebno Hrvati i posebno Srbi, ali recimo u {kolama smo sedeli u istim klupama, dru`ili smo se, bili smo sa tim ljudima zajedno. Samo recimo primera radi na intervenciju {irokogre{kih fratara morali smo obe}ati da u nedelju na izletima gde ima crkve da }emo da {aljemo decu na misu. Tako da je taj hrvatski {ovinizam naro~ito potpomognut od katoli~kog tela postojao ve} i tada.


Na kraju, ako misli{ da su svi u izvesnoj meri ~inili ratne zlo~ine, da li se iko...


- Neznam da li se to moglo nazvati raznim zlo~inima i svirepostima. Ja neznam. Nisam bio tu prisutan.


Da li bi ti ikada, bilo kakva zverstva, bilo kakva ubijanja uporedjivao sa onim genocidom koja su nacisti i fa{isti radili?


- Ne bih mogao da uporedim. Zato {to su Jevreji u Jugoslaviji takore}i istrebljeni i u Evropi, ali sada specijalno govorimo o Jugoslaviji, a Srbi ipak, jednim dobrim delom su pobegli, izbegli ta zverstva, uglavnom nije bilo ni u svim mestima, nije to bila ni op{ta pojava, tamo gde su vodili rukovodili krajnje nacionalisti tamo je bilo u ve}oj meri, gde je bilo ljudi kod stalo`enijih bilo je u manjoj meri. To va`i za sve tri.


Ali na svaki na~in ni{ta se ne mo`e porediti sa ovim istrebljenjem sa logorima za vreme Drugog svetskog rata?


- Jeste. Sa logorima smrti, sa Jasenovcem, ja sam to rekao da su mi roditelji odvedeni 44. godine iz Subotice u Au{vic kada su u Madjarskoj do{li Milo{i na vlasti i Nemci okupirali, Nemci u{li a Madjari predali Jevreje. Madjarska {andarmerija je pokupila {to je utvrdjeno sada. I otac i majka i baka. ªena mi je bila, igrom slu~aja odvedena je u Au{vic, jednim slu~ajem {to je pruga za Poljsku bila bombardovana pa su ih morali odvesti u Austriju.


Kako ti li~no sada do`ivlja{, kako ti sada `ivi{ posle ovog gradjanskog rata?


- Pa, uglavnom `ivim sam. 


ªena ti je umrla?


- ªena mi je umrla, imam jednu prijateljicu sa kojom se sastajem i tako da nisam sasvim usamljen, imam k}erku u Beogradu koja mi se svaki dan bar javlja, ponekad se i ne vidjamo, ali mi se javlja, hranim se kod nje nedeljom, ona mi daje ru~ak za ponedeljak i utorak, posle jedan dan-dva kuvam za sebe, onda idem na restoran da jedem i tako. Barem ta hrana mi ne ~ini nikakvu te{ko}u, nikakav problem.


A stan je pod sankcijama posle gradjanskog rata. Kako to do`ivljava{?


- Te{ko do`ivljavam. Jer, ipak, vidim oko sebe ljude koji vrlo te{ko `ive, `ive od ovih minimalnih penzija i  jedino spa{ava donekle to gradsko stanovni{tvo da je to mladost stanovni{tvo koje ima neposredne veze pa ~ak i nepodeljenu imovinu sa seljacima pa kako dobiju pomo} sa sela. 


Ho}e{ li jo{ ne{to da ka`e{ na kraju?


- Ja mislim da sam sve rekao {to je trebalo.

